
1/10

15 декабря 2023 г.

Putin hovořil o krocích Ruska vpřed
putin-today.ru/archives/195506

Vladimir Putin odpovídal na nejdůležitější a nejnaléhavější otázky
občanů

Vladimir Putin shrnul výsledky roku a spojil „Přímou linku“ komunikace
s občany a velkou tiskovou konferenci s novináři do jediného formátu.
Během čtyřhodinového rozhovoru prezident odpověděl na desítky
dotazů, z nichž většina se týkala ekonomiky, sociální politiky a průběhu
vojenských operací v zóně Severního vojenského okruhu.

Ve čtvrtek proběhl 20. přímý přenos s ruským prezidentem Vladimirem
Putinem. Letos byla spojena s tiskovou konferencí s novináři a nesla
název „Výsledky roku“. Akce trvala 4 hodiny 4 minuty a 19 sekund,
během nichž hlava státu zodpověděla 65 otázek a také tři otázky z
obrazovek.

Za svou prioritu označil prezident hned v úvodu akce zajištění
suverenity země. „Už jsem to řekl mnohokrát, ale není to hřích
opakovat: pro zemi jako Rusko je existence naší země bez suverenity
prostě nemožná, prostě nebude existovat. Alespoň v té podobě, v jaké
existuje dnes a v jaké existuje tisíc let,“ řekl.

Ekonomický úspěch

Velký blok otázek se týkal ruské ekonomiky. Hlavy státu se ptali, jaká je
síla státu. Prezident ujistil, že „stačí nejen cítit sebevědomí, ale také se
posunout vpřed“.

Stabilita finančního systému překvapila mnohé jak v zahraničí, tak v
samotném Rusku, řekl Putin. V odpovědi na otázku, na co můžeme být
v ekonomice hrdí, Putin odkázal na růst HDP. „Do konce roku se
očekává 3,5 %, což je dobré číslo. To znamená, že jsme se
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vzpamatovali z loňského poklesu, kde jsme podle mého názoru měli
2,1 %. Pokud je to letos 3,5 %, znamená to, že jsme vyhráli pád a
udělali docela vážný krok vpřed,“ odpověděl prezident.

Do konce roku 2023 může být průměrná délka života v zemi 74 let, i
když v roce 2021 to bylo 70,06 let, uvedl prezident. Jedná se o
nejdůležitější sociální ukazatel úsilí státu jak v ekonomické sféře, tak ve
sféře sociální politiky. V zemi přitom vzrostla inflace, konstatoval
prezident.

„Do konce roku se očekává 7,5 %, možná o něco více – o 8 %.
Centrální banka a vláda však přijímají nezbytná opatření. Můžeme o
tom mluvit více, mám na mysli zvýšení klíčové sazby a některá další
opatření, která centrální banka a vláda přijímají. A vycházíme z toho,
že se budeme moci vrátit k cílovým ukazatelům,“ řekl Putin.

Míra nezaměstnanosti přitom dosáhla historického minima 3 %. „Včera
jsme se s kolegy připravovali na dnešní rozhovor, už 2,9 %. To se nikdy
v historii Ruska nestalo. To je velmi dobrý integrovaný ukazatel stavu
ekonomiky,“ řekl.

 
"Střílí se do nohy"
Prezident také poznamenal, že Západ tím, že omezuje schopnost
Ruska používat dolary a eura, si „střelí do nohy“. Hlava státu
zdůraznila, že čím více používáme národní měnu v platbách, tím více
to zvyšuje suverenitu a schopnosti Ruska. Moskva přitom neopouští
používání západních měn, ale začala pociťovat problémy při platbách v
dolarech a eurech.

Rusko podle Putina v roce 2021 při obsluhování exportu používalo
87% cizích měn - dolar a euro, podíl rublu byl 11-13%, juan - asi 0,4%.
„Od září tohoto roku je tento obrázek: rubl – 40 %, juan – 33 %,
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kombinované použití dolaru a eura – 24 %,“ řekl prezident. „Bylo to 87
%, nyní je to 24 %. Proč to udělali? Opakuji, střelili se do nohy,“ řekl
ruský vůdce.

Společenské závazky

Hlava státu ujistila, že úřadům se daří „plně plnit své povinnosti vůči
občanům“. „Ano, někde to nestačí, jinde chcete víc. Ale to, co stát
veřejně slíbí, bude splněno,“ řekl. Jedno z klíčových témat „Výsledků
roku“ se přitom týkalo cen potravin. Zejména - pro vejce.

"Vladimire Vladimiroviči, smiluj se nad důchodci, nedostáváme miliony,
dej do pořádku ceny!" - to byl apel na prezidenta. Hlava státu
odpověděla, že poptávka po produktu se zvýšila, ale jeho produkce ne.
Samotnou situaci označil za „selhání v práci vlády“, omluvil se
občanům a slíbil zlepšení situace.

Obecně je podle Putina potravinová bezpečnost země plně zajištěna.
Hlava státu poznamenala, že letos bude sklizeň obilí v Rusku 146
milionů tun, včetně asi 5-6 milionů tun v nových regionech. V otázce
drůbežího masa a vajec si však ministerstvo zemědělství zaslouží
kritiku.

Prezident také oznámil zrušení poplatků za bydlení a komunální služby
pro důchodce. Putin navíc očekává, že nadcházející valorizace
důchodů na 7,5 % nebude nižší než inflace. Zároveň musí být
valorizace důchodů, stejně jako zvýšení tarifů za bydlení a komunální
služby, včasné, řekl Putin v komentáři k otázce tarifů z Novosibirské
oblasti.

„Indexovali jsme důchody za předchozí roky, naposledy, myslím, v
prosinci 2022, o 10 % důchodů. Na jaře pak dojde k další inflaci o 4 %
plus a od začátku letošního roku k další indexaci – 7,5 %. Od července
loňského roku se ale tarify nezvyšovaly a zvýšení tarifů se plánuje až v
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červenci 2024. To znamená, že se tarify nezvyšovaly už rok a půl.
Během této doby proběhnou tři valorizace důchodů, které budou v
součtu činit více než 23 %,“ vysvětlil Putin.

„Samozřejmě vše musí být provedeno včas a tarify musí růst včas,
jemně a příjmy občanů musí růst rychlejším tempem. Ale znovu
opakuji, podívejme se, co přesně, jaký je poměr těchto parametrů v
regionu Novosibirsk. Určitě to uděláme, slibuji,“ zdůraznil prezident.

Na tiskové konferenci byla středem pozornosti také migrační agenda.
Ruský prezident uvedl, že v zemi je v současnosti asi 10 milionů
migrantů. Řešení problémů na trhu práce by se podle něj nemělo dít na
úkor domorodého obyvatelstva. Jmenoval také řadu opatření, která by
podle jeho názoru pomohla vyřešit migrační problémy.

Návštěvníci jsou přitom podle hlavy státu povinni respektovat a
dodržovat ruské zákony a tradice. Je nutné vytvořit „lidské podmínky
pro tyto migranty“. „V některých školách je více dětí migrantů než
místních. Tyto problémy je třeba vyřešit předem. K tomu potřebujeme
speciální orgán, a nejen ministerstvo vnitra, který by problém posoudil
jako celek,“ poznamenal.

Ruský prezident navíc podpořil myšlenku vytvoření speciální
ekonomické zóny v Šebekinu, která je často vystavena ostřelování z
Ukrajiny. Požádal vládu, aby co nejdříve předložila odpovídající návrh.
"Potřebujeme tam zachovat pracovní místa a zajistit hospodářské
oživení v blízké budoucnosti," řekl prezident.

Putin také zmínil rodinnou hypotéku, která vyprší příští léto. „Vláda
musí samozřejmě vycházet z reálných možností federálního rozpočtu.
Ale myslím, že je lepší uvažovat ve směru prodloužení této rodinné
hypotéky,“ řekl ruský lídr.
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V kontextu rodiny zazněla otázka na téma potratů. Hlava státu řekla:
„Pokud jde o zákazy, pamatujeme si, k čemu vedla protialkoholní
kampaň. Zaznamenali jsme nárůst používání náhradních prostředků a
nárůst počtu obětí. Proto zde musíme jednat opatrně."

Pro zvýšení porodnosti je podle Putina nutné obnovit pořádek v
předporodních poradnách a porodnicích krajských nemocnic a myslet
také na zlepšení opatření na podporu rodin s dětmi.

Cíle SBO se stávají relevantními

Jedna z prvních otázek na tiskové konferenci byla: „Kdy přijde mír?
Hlava státu odpověděla, že „bude mír, když dosáhneme našich cílů“.
Samotné cíle se přitom od února 2022 nezměnily, upřesnil prezident.

„Připomenu vám, o čem jsme mluvili – denacifikace a demilitarizace
Ukrajiny, její neutrální status,“ řekl. Hlava státu také zdůraznila, že
Ukrajina prakticky nic nevyrábí a hodně dostává „zadarmo“.

„Přinesou všechno zdarma, ale ta pozornost může skončit,“ řekl Putin.
Poznamenal, že od začátku takzvané ukrajinské protiofenzívy ruské
ozbrojené síly zničily 747 tanků, dva tisíce vozidel různých tříd – to jsou
údaje ze středečního večera.

Podle hlavy státu téměř po celé linii kontaktu „naše síly, řekněme
skromně, zlepšují své postavení“. Prezident také poznamenal, že „v
mnoha městech v Evropě a Spojených státech mnoho lidí věří, že vše
děláme správně“. „Nebojíme se bojovat za naše národní zájmy. Ve
světě máme obrovské množství příznivců, kteří chrání naše tradiční
hodnoty. Jejich počet exponenciálně roste,“ zdůraznil.

Putin také řekl, jak ukrajinské ozbrojené síly ztrácejí nejen vojenský
personál v Krynkách na levém břehu Dněpru, ale i elitní, útočné
jednotky, což je podle hlavy státu ze strany Kyjeva hloupé a
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nezodpovědné. . Ruské síly přitom utrpěly hygienické ztráty a činily
podle něj několik lidí.

Ne „mobiks“, ale Heroes of Russia

Prezident byl také dotázán, zda v Rusku existují důvody pro další vlnu
mobilizace. Putin ujistil, že to není potřeba. Navíc upozornil, že ti, kteří
byli povoláni v rámci částečné mobilizace, si na frontě vedli výborně.

„Povolali jsme tehdy 300 tisíc lidí. Mimochodem, zpočátku v tom bylo
hodně ironie, různé druhy smíchu. Nalepili na tyto lidi jméno –
„mobiks“. Pamatuji si to všechno dokonale. Kluci bojují skvěle, prostě
skvěle. Čtrnáct hrdinů Ruské federace z řad mobilizovaných. O
medailích a řádech jiných nominálních hodnot ani nemluvím. Podle
mého názoru se 244 tisíc nachází přímo v bojové zóně, v zóně
Severního vojenského okruhu,“ upřesnil Putin.

„Poté jsme zahájili širokou kampaň na dobrovolné přilákání lidí a
plánovali jsme do konce roku nabrat něco přes 400 tisíc. Ke včerejšímu
večeru bylo naverbováno 486 tisíc,“ řekl a dodal, že každý den se
jeden a půl tisíce ruských mužů přihlásí do ozbrojených sil RF, proud
těch, kteří chtějí bránit vlast se zbraní v ruce, se nezastaví. .

Putin obecně vyjádřil přesvědčení, že Rusko během speciální vojenské
operace zvítězí. V bojové zóně je aktuálně 617 tisíc lidí.

Rovné podmínky pro veškerý vojenský personál

Všichni dobrovolníci v zóně speciální operace by měli být umístěni ve
stejných podmínkách, pokud jde o podpůrná opatření, jako ostatní
vojenští pracovníci, řekl ruský vůdce Vladimir Putin. "Jsem si jistý, že
poslanci Státní dumy to 100% podpoří." Jen je potřeba vše správně
formulovat. Určitě zajistíme, aby všichni měli stejné podmínky. A
všichni dostali stejnou podporu od státu,“ poznamenala hlava státu.
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Prezident také zdůraznil, že úřady situaci s dodávkou všeho
potřebného na frontu bedlivě sledují a problém se řeší. „Ne vždy je dost
[pomoci pro bojovníky], ne vždy všechno funguje. Už jsem řekl, stále
máme přední linii - víte, jak dlouho? - téměř dva tisíce kilometrů. A
absolutně ne všude je vše doručeno včas. Ale naše vlastní produkce
také roste a [nezbytnosti] se nakupují soukromě v zahraničí,“ řekl Putin.

Dodal, že samotný stát, ministerstvo obrany a průmysl spolupracují na
řešení problému, díky tomu se ve službě objevují různé nové systémy,
včetně elektronického boje.

Putin také poděkoval Rusům, kteří vřele reagují na potřeby fronty: bylo
darováno přes 10 miliard rublů. Děti navíc bojovníkům poslaly přes tři
miliony podpůrných dopisů. Poznamenal, že v Rusku byla vytvořena
celá hnutí na pomoc vojenskému personálu. Stát se bez této podpory
obejde, ale zastavit lidi nelze.

Samostatně se rozhovor obrátil na zaměstnance soukromých
vojenských společností, kteří se po návratu domů potýkají s problémy s
přijímáním garantovaných plateb. Prezident uvedl, že je nyní velmi
obtížné obnovit i registrované zaměstnance těchto společností a divizí.
Práva vojenského personálu z PMC však musí být plně obnovena.
Podle něj jde o principiální postoj.

Dobrovolníci budou mít také stejná práva

Rovná práva by se měla vztahovat i na dobrovolníky, kteří pracují na
nových územích, řekl prezident. "Určitě zajistím, aby to všechno bylo
regulováno!" – zdůraznil na dotaz z DPR, že dobrovolníci přijíždějící na
Donbas z jiných regionů dostávají pojištění, ale domorodci z republik
nikoli.

Zvláštní pozornost byla věnována Nadaci Obránců vlasti. Hlava státu
vysoce ocenila jeho aktivity a poznamenala, že „funguje to dobře – jsou
tam velmi dobří lidé“. Navrhl také rozšířit kontrolu fondu nad
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přidělenými prostředky, včetně prostředků přidělených na rehabilitaci
vojenského personálu.

„Jsem pro zvýšení jejich (fondu – pozn. VZGLYAD) práv v oblasti
kontroly nad tím, kolik je přiděleno, komu je přiděleno a jaké výsledky
přidělené prostředky přinášejí, včetně prostředků na rehabilitaci .
Nebudu zabíhat do podrobností, ale vím, že touto otázkou se po mé
návštěvě jedné z poboček tohoto Fondu obránců vlasti zabývají i
poslanci Státní dumy,“ řekl prezident. a>

"Chovají se jako de Gaulle, ale v praxi jsou jako Pétain"

Je pozoruhodné, že témata sociálně-ekonomického a humanitárního
charakteru převažovala nad tématy zahraniční politiky. Přesto zazněla i
otázka normalizace vztahů s Evropskou unií. Prezident připomněl, že
„my jsme nic nezkazili“. Podle něj to byl Západ, kdo se snažil odsunout
Moskvu na druhé nebo dokonce třetí místo, přičemž zanedbával její
zájmy.

„Mnoho evropských osobností se navenek chová jako generál de
Gaulle, který se zbraní v ruce bojoval za zájmy Francie. Ale v praxi se
chovají jako maršál Pétain, který ve skutečnosti, ačkoli byl hrdinou
první světové války, se stal kolaborantem druhé světové války a
podřídil se vůli okupantů,“ řekl Putin.

Poukázal také na to, že rozhodnutí Západu podpořit převrat na
Ukrajině vedlo k hrozným následkům. „Přesto jsou Rusové a Ukrajinci v
jádru jeden národ. A to, co se nyní děje, je obrovská tragédie podobná
občanské válce mezi bratry, kdy se bratři ocitli na opačných stranách.
Ale do značné míry s tím nemají nic společného,“ postěžoval si ruský
vůdce.

„Celý jihovýchod Ukrajiny byl vždy proruský, protože to jsou historicky
ruská území. Co s tím má společného Ukrajina? Krym ani celá oblast
Černého moře s tím nemají nic společného. Odessa je obecně ruské
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město. Víme o tom. Všichni to dobře vědí. Ne, vymysleli si nejrůznější
historické nesmysly,“ řekl Putin.

„A tato nezkrotná touha plížit se k našim hranicím a zajmout Ukrajinu
do NATO – to vše vedlo k této tragédii. Plus osm let krvavé události na
Donbasu. To vše vedlo k tragédii, kterou nyní zažíváme. Přinutili nás k
těmto akcím,“ zdůraznil Putin.

Později se korespondent jednoho z francouzských médií zeptal, zda
Vladimir Putin plánuje obnovit kontakty s francouzským vůdcem
Emmanuelem Macronem. K tomu hlava státu připomněla, že s
francouzským prezidentem mají pracovní, dobré vztahy, s nabitou
agendou. Macron ale v určité chvíli spolupráci ukončil. „Nepřestali
jsme, já jsem se nezastavil. Zastavil to. Pokud bude zájem, prosím,
jsme připraveni,“ řekl.

Pozoruhodným momentem bylo, když se prezidentský tiskový tajemník
Dmitrij Peskov pokusil udělit slovo novináři z The New York Times, ale
Putin nejprve požádal o předání mikrofonu korespondentovi čínské
agentury Xinhua.

Novinář se zeptal na plány Ruska v souvislosti s jeho předsednictvím
BRICS a také se zeptal na potenciál spolupráce s Pekingem. Putin
připomněl, že obchodní obrat mezi Ruskem a Čínou roste. Potěšující je
zejména diverzifikace vztahů: infrastruktura se buduje společně, země
společně vyvíjejí technologie.

Prezident konstatoval, že významný impuls k tomu byl dán během
březnové návštěvy prezidenta Čínské lidové republiky. Lídři se dohodli
na rozvoji vztahů v osmi hlavních oblastech. „Naše přátelství s Čínou
není namířeno proti žádným zemím. Je zaměřena na to, abychom
prospívali sami sobě. A západní země jsou vždy přátelé proti někomu.
Budeme to sledovat,“ vysvětlila hlava státu.
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V závěru akce Vladimir Putin nejen žertoval, ale vážně se zamyslel nad
minulostí. Pokud by bylo možné vrátit se do minulosti, varoval by se
podle něj v roce 2000 před naivitou a přílišnou důvěrou v západní
partnery. Dodal, že by si dal slova na rozloučenou, aby věřil v ruský lid.
„Musíme věřit ve velký ruský, ruský lid. Tato víra je klíčem k úspěchu,
obrodě, formování a rozvoji Ruska,“ zdůraznil prezident na závěr
tiskové konference.

Alyona Zadorozhnaya
 https://vz.ru
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